

## . . . . . . . . . . . . . لنشرة اليووية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

06 حزيران (يونيو) 2023 نشرة يومية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

## 18 Countries have a GDP exceeding One Trillion Dollars.. دولة ناتجما الوحلي يتخطى تريليون دولار.. بينما بلد عربي **Including one Arab country!**

The number of economies with a trilliondollar GDP has risen to 18 countries over the past two decades, an increase of 11 countries, with Turkey being the latest member of the trillion-dollar club this year, after Saudi Arabia joined the list in 2022.

The United States was the first economy in the world to reach this mark in 1969, Japan second in 1978, Germany third in 1986, while France, the United Kingdom, Italy,

and China joined in 1998. Spain and Canada received membership cards for the club in 2004, followed by South Korea and Brazil two years later, and a year before the financial crisis, India, along with Russia and Mexico, became members of the list. The Netherlands joined in 2021, preceded by Indonesia and Australia.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



## أسمم "أبل" تحطم الرقم القياسى السابق بفضل نظارة الواقع

1998. وحصلت إسبانيا وكندا على بطاقة العضوية لهذا النادي عام 2004،

ثم كوريا الجنوبية والبرازيل بعدها بعامين، وقبل الأزمة المالية بعام واحد

أصبحت الهند جنباً إلى روسيا والمكسيك أعضاء في القائمة. وانضمت هولندا

سجلت أسهم شركة أبل رقما قياسيا جديداً للمرة الأولى في 17 شهرا، وذلك قبل المؤتمر السنوي لمطوري البرمجيات.

ارتفع عدد الاقتصادات التي يبلغ ناتجها المحلي

الإجمالي تريليون دولار إلى 18 دولة خلال العقدين

الماضيين بزيادة 11 دولة، حيث كانت تركيا أحدث

أعضاء نادى التريليون دولار في العام الحالي، بعد

وكانت الولايات المتحدة أول اقتصاد في العالم يصل

إلى هذه العلامة في العام 1969، واليابان ثانية عام

1978، وألمانياً ثالثة عام 1986، بينما انضمت كل

من فرنسا والمملكة المتحدة وإيطالياً والصين عام

عام 2021، وسبقتها لذلك كل من إندونيسيا وأستراليا.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

انضمام السعودية للقائمة في عام 2022.

و كشفت الشركة النقاب عن سماعة رأس تعمل بتقنية الواقع المختلط، والتي ستكون أول خطوة كبيرة لها في فنة منتجات جديدة منذ تقديم ساعات أبل قبل 9

وارتفعت أسهم أكبر شركة مدرجة في العالم من حيث القيمة %1.8 إلى 184.15 دولار، وأصبحت "أبل"

الشركة الوحيدة التي بلغت قيمتها السوقية 3 تريليونات دولار في أوائل العام الماضى. بينما بلغت أسهمها حاليا 2.89 تريليون دولار.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرف)

## "Apple" Shares Broke the Previous Record Thanks to **Mixed Reality Glasses**

Apple shares set a new record for the first time in 17 months, ahead of the annual software developer conference.

The company unveiled a mixed-reality headset, which will be its first major step in the new product category since the introduction of Apple Watches 9 years ago. Shares of the world's largest listed company by value rose 1.8 percent to \$184.15, and Apple became the only company with a

market capitalization of \$3 trillion early last year. Its shares currently stand at \$2.89 trillion.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

## Saudi Crown Prince Launches Investment and

## **Privatization Project for Sports Clubs**

Saudi Crown Prince and Prime Minister Prince Mohammed bin Salman bin Abdulaziz Al Saud launched the investment and privatization project for sports clubs. After the completion of the executive procedures for the first phase, to achieve the objectives of Saudi Vision 2030 in the sports sector, aimed at building an effective sports sector, by stimulating and empowering the private sector to contribute to the development of

the sports sector. In order to achieve the desired excellence for national teams, sports clubs, and practitioners at all levels.

The project currently includes two main tracks: the first is the approval of the investment of major companies and development bodies in sports clubs, in exchange for transferring the ownership of clubs to them, and the second is the offering of a number of sports clubs for privatization starting from the last quarter of 2023.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



#### ولى العمد السعودى يطلق وشروع الاستثوار والتخصيص للأندية الرياضية

أطلق ولى العهد السعودي رئيس مجلس الوزراء الأمير محمد بن سلمان بن عبدالعزيز آل سعود، مشروع الاستثمار والتخصيص للأندية الرياضية، بعد اكتمال الإجراءات التنفيذية للمرحلة الأولى، تحقيقًا لمستهدفات رؤية السعودية 2030 في القطاع الرياضي، الهادفة إلى بناء قطاع رياضي فعال، من خلال تحفيز القطاع الخاص وتمكينه للمساهمة في

تنمية القطاع الرياضي، بما يحقق التميز المنشود للمنتخبات الوطنية والأندية الرياضية والممارسين على الأصعدة كافة.

ويتضمن المشروع في المرحلة الحالية مسارين رئيسيين؛ أولهما، الموافقة على استثمار شركات كبرى وجهات تطوير تنموية في أندية رياضية، مقابل نقل ملكية الأندية إليها، والثاني طرح عدد من الأندية الرياضية للتخصيص بدءًا من الربع الأخير من عام 2023م.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)



#### Tunisia's Annual Inflation Eases to 9.6% in May

Official data published by the Tunisian National Institute of Statistics showed that Tunisia's annual inflation rate fell to 9.6 percent in May from 10.1 percent in April.

The data showed that Tunisia's economy grew by 2.1 percent during the first quarter of this year, compared to 2.4 percent in the same quarter last year. According to the institute, the unemployment rate reached 16.1%, unchanged from the same period of the previous year.

The Tunisian Prime Minister, Najla Boden, revealed Tunisia's success in paying its external and internal debts and in providing an acceptable foreign exchange reserve, despite the difficult and unprecedented economic situation in the country.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

### IMF Calls on Kuwait to Control Public Finances and **Impose Taxes**

The International Monetary Fund (IMF) called on Kuwait to tighten fiscal conditions and phase out large energy subsidies to cut spending.

According to the IMF, Kuwait should significantly consolidate public finances through measures on both the non-oil revenue and expenditure sides. In order to reduce current spending, it will be necessary

to rationalize the public sector wage bill, as well as eliminate large energy subsidies, replacing them with income subsidies for lowincome households. Versus a 5 percent value-added tax to increase non-oil revenues.

Source (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

#### ■ Global Airlines Increase Forecasts for 2023 Earnings

Global airlines have more than doubled their 2023 profit forecasts to \$9.8 billion from \$4.7 billion, amid optimism driven by strong travel demand as the sector recovers from the repercussions of Corona. Projected revenue levels for 2023 are also close to prepandemic levels, rising to \$803 billion from \$838 billion in 2019. Willie Walsh, director general of the International Air Transport Association (IATA), explained at the association's annual meeting that profit margins of 1.2 percent are still too weak to ensure the sector's long-term financial strength.

Source (Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



### التضخم السنوى في تونس يتراجع إلى 9.6% في وايو lacksquare

أظهرت بيانات رسمية، نشرها المعهد الوطني التونسي للإحصاء، تراجع معدل التضخم السنوي في تونس إلى 9.6 في المئة في مايو/أيار من 10.1 في المئة في أبريل/نيسان.

وأظهرت البيانات نمو اقتصاد تونس بواقع 2.1 في المئة خلال الربع الأول من العام الجارى، مقابل 2.4 في المئة في الربع نفسه من العام الماضي. ووفق المعهد وصل معدل البطالة إلى 16.1% دون تغيير عن الفترة نفسها من العام السابق.

وكانت رئيسة الحكومة التونسية، نجلاء بودن، كشفت عن نجاح تونس في تسديد ديونها الخارجية والداخلية وفي توفير احتياطي مقبول من النقد الأجنبي، رغم الظرف الاقتصادى الصعب وغير المسبوق الذي تعيشه البلاد.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

#### صندوق النقد يدعو الكويت لضبط الهالية العاهة وفرض الضرائب

دعا صندوق النقد الدولي الكويت، إلى ضبط أوضاع المالية العامة وإلغاء الدعم الكبير على الطاقة تدريجياً لخفض الانفاق.

ووفق صندوق النقد يتعين على الكويت ضبط أوضاع المالية العامة بشكل كبير من خلال إجراءات على جانبي الإيرادات غير النفطية والنفقات. منوّها إلى أنّه من أجل تخفيض الإنفاق الجاري، سيكون من الضروري ترشيد فاتورة أجور القطاع العام، وكذلك

إلغاء الدعم الكبير الموجّه للطاقة، مع الاستعاضة عنها بدعم الدخل الموجه للأسر محدودة الدخل. مقابل فرض ضريبة القيمة المضافة بنسبة 5 في المائة لزيادة الإيرادات غير النفطية.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

### سركات الطيران العالهية ترفع التوقعات لأرباح 2023

رفعت شركات الطيران العالمية، توقعاتها لأرباح القطاع لعام 2023 لأكثر من المثلين إلى 9.8 مليار دولار من 4.7 مليار دولار، وسط تفاؤل مدفوع بقوة الطلب على السفر مع تعافى القطاع من تداعيات "كورونا". وتقترب مستويات الإيرادات المتوقعة لعام 2023 أيضاً من مستويات ما قبل الجائحة؛ إذ من المتوقع ارتفاعها إلى 803 مليارات دولار مقابل 838 مليار دولار في عام 2019.

وأوضح ويلي والش، المدير العام للاتحاد الدولي للنقل الجوي (إياتا)، في الاجتماع السنوي للاتحاد، أنّ هوامش الربح التي سجلت 1.2 في المئة لا تزال ضعيفة جداً لدرجة أنها لا تكفى لضمان القوة المالية للقطاع على المدى البعيد.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)





#### Qatar's Budget Achieves a Surplus of \$ 5.41 Billion

The Qatari Ministry of Finance revealed that the budget for the first quarter of 2023 achieved a surplus of 19.7 billion riyals (\$ 5.41 billion). Total revenues for the quarter amounted to 68.6 billion rivals, of which 63.4 billion rivals were oil and gas revenues, while non-oil revenues amounted to 5.2 billion riyals.

Total expenses amounted to 48.9 billion riyals, of which 15.6 billion riyals for

salaries and wages, and 17.3 billion rivals for current expenses. Secondary capital expenditures amounted to 1 billion rivals, and major capital expenditures amounted to 15.1 billion rivals.

Source (Alkhaleej Emirati Newspaper, Edited)



#### ويزانية قطر تُحقق فائضاً 5.41 وليار دولار

كشفت وزارة المالية القطرية، عن تحقيق الموازنة للربع الأول 2023، فائضاً قدره 19.7 مليار ريال (5.41 مليار دولار). وبلغ إجمالي الإيرادات لهذا الربع 68.6 مليار ريال، منها 63.4 مليار ريال إيرادات النفط والغاز، بينما بلغت الإيرادات غير النفطية 5.2 مليار ريال.

في حين بلغ إجمالي المصاريف 48.9 مليار ريال، منها 15.6 مليار ريال للرواتب والأجور، و17.3 مليار ربال للمصاريف الجارية. وبلغت المصاريف

الرأسمالية الثانوية مليار ريال، والمصاريف الرأسمالية الكبرى 15.1 مليار

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

#### ■ "Bitcoin" falls by 5% below \$26,000

"Bitcoin" fell about 5 percent, below \$26,000 to \$25,840.62. Most other currencies also fell, after the U.S. Securities and Exchange Commission (SEC) indicted Binance and its chairman, Changping Zhao.

"Ether", the world's second-largest cryptocurrency, saw its value fall 4.42

percent to \$1,812.72. BNP, the native symbol of Binance, fell 8.23 percent to \$280.84 following the U.S. Securities and Exchange Commission's decision.

Source (Alkhaleej Emirati Newspaper, Edited)

#### "Turkish" Airlines Intends to Conclude the Largest Deal in the History of Civil Aviation

The Chairman of the Board of Directors of Turkish Airlines revealed the trend towards signing orders for the purchase of 600 commercial aircraft within two months, to be the largest deal in the history of civil aviation.

Ahmet Polat said on the sidelines of the General Assembly of the International Air Transport Association (IATA) in Istanbul, the "company is in talks with Boeing and Airbus to buy 400 737 MAX and A320neo aircraft, in addition to 200 Boeing 787, 777, and Airbus A350 aircraft."

This will allow Turkish Airlines to increase its fleet to more than 800 aircraft in ten years from 435 aircraft currently.

Source (Alkhaleej Emirati Newspaper, Edited)



## "بيتكوين" تهوى 5% دون 26 ألف دولار

تراجعت عملة الـ "بيتكوين" حوالى 5 في المئة، إلى ما دون من 26000 دولار أمريكي لتبلغ 25840.62 دولاراً. كما انخفضت معظم العملات الأخرى، بعدما وجهت هيئة الأوراق المالية والبورصات الأمريكية 13 اتهاماً إلى بورصة "بينانس" ورئيسها تشانغبينغ زاو.

وشهدت "إيثر" وهي ثاني أكبر عملة مشفرة في العالم، انخفاضًا في قيمتها بنسبة 4.42 في المئة إلى 1812.72 دولارًا أمريكيًا. كذلك تر اجعت

عملة "بي إن بي"، وهو الرمز الأصلى لـ "بينانس"، بنسبة 8.23 في المئة إلى 280.84 دولاراً أمريكياً، بعد قرار هيئة الأوراق المالية والبورصات الأمريكية.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

## الخطوط «التركية» تنوى إبرام أكبر صفقة في تاريخ الطيران الهدني

كشف رئيس مجلس إدارة الخطوط الجوية التركية، عن التوجّه نحو توقيع طلبيات لشراء 600 طائرة تجارية في غضون شهرين، لتكون أكبر صفقة في تاريخ الطيران المدني.

وأوضح أحمد بولات على هامش الجمعية العامة للاتحاد الدولي للنقل الجوى (اياتا) في إسطنبول، أنّ "الشركة تجري محادثات مع بوينغ وإيرباص لشراء 400 طائرة من طراز 737 ماكس وA320neo ، بالإضافة إلى 200 طائرة من طراز بوينغ 787 و 777 وإيرباص A350".

سيسمح ذلك للخطوط الجوية التركية بزيادة أسطولها إلى أكثر من 800 طائرة خلال عشر سنوات مقابل 435 طائرة حاليا.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)



# "Fitch" Keeps U.S. Rating under Negative Watch despite Approval of Debt Ceiling Suspension Agreement

Fitch Ratings has kept the world's largest economy under negative scrutiny, despite the United States overcoming the debt-ceiling crisis. Warning of downgrading U.S. debt on the back of worsening polarization and repeated identity brinkmanship by decision-makers in Washington.

The U.S. Congress this week passed the Fiscal Liability Act, which suspends the debt ceiling until 2025 and cuts government

spending, among other provisions included in the deal. Frequent political confrontations over the debt ceiling, and last-minute suspensions ahead of schedule, reduce confidence on financial and debt issues.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)

# Oman's Endeavors to Enable Artificial Intelligence to Diversify the Economy

Through an ambitious initiative, the Sultanate of Oman seeks to enable artificial intelligence in building and diversifying the economy within the goals of Vision 2040, which constitutes a determinant of the accelerated reforms implemented by the government.

The Ministry of Economy launched the "National Initiative to Empower the National Economy Enhanced by Artificial Intelligence"

to integrate artificial intelligence applications and technologies into development projects and programs in the diversification sectors specified in the tenth five-year development plan, which ends in 2025. The step aims to accelerate the achievement of the objectives of diversifying sources of income in the development path, enabling government agencies and institutions to use artificial intelligence applications and technologies in development projects, as well as supporting investment opportunities based on innovation.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

## One Billion Dollars of Investment goes daily to Solar Energy

IEA Director Fatih Birol predicted that capital investment flowing into the solar sector would exceed the volume allocated to oil production for the first time in history during 2023.

Solar investments are expected to attract more than \$1 billion a day this year, with more than \$1.7 trillion for clean energy technologies, renewables, and storage. Global investment in energy in general is expected to reach about \$2.8 trillion this year.

Birol noted that for every dollar invested in fossil fuels, \$1.7 is now allocated to clean energy, whereas these investments were equivalent five years ago.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

#### "فيتش" تبقي تصنيف أويركا تحت الوراقبة السلبية رغو إقرار اتفاق تعليق سقف الدين

أبقت وكالة فيتش للتصنيف الانتماني الاقتصاد الأكبر في العالم تحت المراقبة السلبية، وذلك على الرغم من تجاوز الولايات المتحدة لأزمة سقف الدين. محذرة من خفض تصنيف ديون الولايات المتحدة على خلفية تفاقم الاستقطاب وسياسة حافة الهوية المتكررة التي ينتهجها صناع القرار في واشنطن.

وأقرّ الكونغرس الأميركي بمجلسيه هذا الأسبوع قانون المسؤولية المالية، الذي يعلق سقف الدين حتى

عام 2025، ويخفض الإنفاق الحكومي، ضمن بنود أخرى شملها الاتفاق. وبينت الوكالة الشهيرة أنّ المواجهات السياسية المتكررة حول سقف الدين، وعمليات التعليق في اللحظة الأخيرة قبل الموعد المحدد، تقلل الثقة في ما يتعلق بالمسائل المالية والديون.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرّف)

## المصطناعي في تنويع اللقتصاد عُوانية لتوكين الذكاء اللصطناعي في تنويع اللقتصاد



وأطلقت وزارة الاقتصاد "المبادرة الوطنية لتمكين الاقتصاد الوطنى المعزز بالذكاء الاصطناعي"

لإدماج تطبيقات وتقنيات الذكاء الاصطناعي في المشاريع والبرامج الإنمائية في قطاعات التنويع المحددة بخطة التنمية الخمسية العاشرة التي تنتهي في 2025. وتهدف الخطوة إلى تسريع تحقيق مستهدفات تنويع مصادر الدخل في مسار التنمية، وتمكين الجهات والمؤسسات الحكومية من استخدام تطبيقات وتقنيات الذكاء الاصطناعي في المشاريع الإنمائية، إلى جانب دعم الفرص الاستثمارية القائمة على الابتكار.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

## اللستثوارات تذهب يوويا إلى الطاقة الشوسية

توقّع مدير وكالة الطاقة الدولية فاتح بيرول، أن يتجاوز حجم الاستثمار الرأسمالي المتدفق إلى قطاع الطاقة الشمسية حجم ذلك المخصص لإنتاج النفط لأول مرة في التاريخ خلال عام 2023.

ومن المرتقب أن تجذب استثمارات الطاقة الشمسية ما يتجاوز مليار دولار يوميا خلال هذا العام، مع أكثر من 1.7 تريليون دولار لتقنيات الطاقة النظيفة ومصادر الطاقة المتجددة والتخزين. كما من المتوقع أن يصل

الاستثمار العالمي في الطاقة بشكل عام إلى حوالي 2.8 تريليون دولار في العام الحالى.

ونوّه بيرول إلى أنّه مقابل كل دولار يُستثمر في الوقود الأحفوري، يُخصص 1.7 دولار الآن الطاقة النظيفة، في حين كانت هذه الاستثمارات متعادلة قبل خمس سنوات. المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)



